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P
rema publikaciji ma-
gazina Ekonomist JP
Elektromre`a Srbi-

je se, prema finansijskom
indikatoru EBITDA po za-
poslenom, nalazi na {esna-
estom mestu najuspe{nijih
kompanija u Srbiji od tri
stotine rangiranih, i zau-
zima prvo mesto me|u tri
najve}a preduze}a u Srbiji
u oblasti energetike u
2009. godini. 

Procewujemo da }emo i
ovu 2010. godinu zavr{iti
sa pozitivnim rezultatom
poslovawa, {to je, ina~e,
tradicija od samog osniva-
wa JP Elektromre`e Srbi-
je.

Nismo monopolisti, ve}
preduze}e, koje radi po
ta~no propisanim i reguli-
sanim uslovima, i u tim
okvirima, doma}inskim po-
na{awem, `elimo da po-
stignemo {to boqe rezul-
tate. 

Ovo je na po~etku novo-
godi{weg intervjua za list
EMS, naglasio Milo{ Mi-
lankovi}, generalni di-
rektor Elektromre`e Sr-
bije. Dodaju}i, da je ipak u
posledwe dve godine kriza
ostavila posledice, naro-
~ito u vezi sa prihodima
od dodele- alokacije pre-
kograni~nih prenosnih ka-
paciteta i prekograni~ne
razmene po ITC metodologi-
ji.

„U me|unarodnom delu
nas posebno tangira kriza
i taj prihod je smawen za
tre}inu. Zbog krize je bila
smawena potreba za tran-
zitom elektri~ne energije
i plasmanom, odnosno kori-
{}ewem elektri~ne ener-
gije u regionu. Dodu{e, u po-
sledwih nekoliko meseci
uo~avamo trend izlaska iz
krize i nadamo se da }e se
ubrzo situacija vratiti na
nivo iz 2008. godine, koja je
bila rekordna po prihodu
od dodele- alokacije pre-
kograni~nih prenosnih ka-
paciteta“, ka`e Milanko-
vi}.
S obzirom da je EMS dr-

`avno preduze}e, da li je
bilo kontrola va{eg po-
slovawa? 

Dr`avna revizorska in-
stitucija upravo izvodi re-
viziju finansijskih izve-
{taja i reviziju pravilno-
sti poslovawa JP Elektro-
mre`a Srbije za 2009. godi-

nu. Veoma smo zadovoqni
saradwom i smatramo da je
to u interesu na{eg predu-
ze}a i u interesu gra|ana
Srbije, kako bismo i na taj
na~in unapredili na{e po-
slovawe i procedure. Mo-
ram da naglasim da smo mi
firma, koja mnogo gradi.
Investicije u na{e objekte
su nekoliko puta ve}e u od-
nosu na period kada je
„Elektroistok“ bio u EPS-
u. Napravqene su tri nove
400kV transformatorske
stanice u Jagodini, Srem-
skoj Mitrovici i Somboru,
a sada je u toku realizacija
projekta 400kV transfor-
matorske stanice Beograd
20 sa prikqu~nim daleko-
vodima, koju gradimo sop-
stvenim sredstvima. Ne-
davno smo u probni rad pu-
stili 110kV kabl u Beogra-
du i to je investicija od ne-
koliko miliona evra. Tako-
|e, o~ekujemo da polovinom
2011. godine bude zavr{en
dalekovod od Ni{a do ma-
kedonske granice, odnosno
druga faza gradwe ovog da-
lekovoda od Leskovca do
granice. Imamo i projekte
za nove objekte, ali i veli-
ki posao na rekonstrukciji
postoje}ih transformator-
skih stanica. Trenutno su u
toku rekonstrukcije trafo-
stanica: Bajina Ba{ta, Be-
ograd 3, Beograd 5... U sve-
mu tome nam mnogo poma`u
}erke firme „Elektroi-
stok- Projektni biro“ i
„Elektroistok- Izgradwa“
i, uop{te posmatrano, sve
se vi{e oslawamo na doma-
}u privredu.

[ta EMS planira u re-
gionalnim, odnosno me|u-
narodnim okvirima?

Na pragu smo velikog
projekta novog energetskog
koridora kroz Srbiju, od
Rumunije ka Crnoj Gori, i
daqe prema Italiji preko
podmorskog kabla kapaci-
teta hiqadu megavata, ~ija
je gradwa ugovorena u no-
vembru. To je veoma veliki
projekat, koji obuhvata
gradwu nove 400kV inter-
konekcije od Re{ice u Ru-
muniji do Pan~eva u vred-
nosti oko 20 miliona evra
kao i podizawe na 400 kV
nivo zapadne Srbije, odno-
sno novi dalekovod od
Obrenovca do Bajine Ba-
{te. Potpisan je i trojni
Memorandum o razumevawu
sa Ternom iz Italije i Cr-
nogorskim elektropreno-
snim sistemom a.d., oko iz-
rade Studije izvodqivo-
sti za novu 400kV interko-
nekciju izme|u Srbije i Cr-
ne Gore. Zna~i nalazimo se
na pragu stvarawa jednog
novog ogromnog energetskog
koridora.
Kako se na EMS gleda iz

evropske perspektive? 
EMS nije samo operator

prenosnog sistema sa puno-
pravnim ~lanstvom u
evropskoj organizaciji
ENTSO-E, ve} mi pru`amo
tehni~ku i drugu podr{ku
prikqu~ivawu drugih ze-
maqa, Turske, Moldavije i
Ukrajine na evropsku elek-
troenergetsku mre`u. U to-
me nam poma`e i preduze}e
u kojem imamo udeo u vla-
sni{tvu, Elektroenerget-

ski koordinacioni centar
(EKC). 

U novembru je kod nas
bila inspekcija ENTSO-E i
ona je procenila i potvrdi-
la usagla{enost EMS-a sa
pravilima operativnog
priru~nika ENTSO-E, {to
nas svrstava u rang zapad-
noevropskih TSO-ova.

Od novembra i naredne
dve godine, predstavnik JP
EMS-a bi}e predsednik
ENTSO-E Regionalne grupe
za Jugoisto~nu Evropu u
okviru Komiteta za tr`i-
{te.

Nije li to potvrda da
na{e znawe, iskustvo i
sposobost, ne poznaju grani-
ce.

Stalno smo prisutni na
sastancima Energetske za-
jednice u Be~u, ENTSO-E i
drugih organizacija, tako
da, slobodno mogu da ka-
`em, di{emo zajedno sa
Evropom: povezani smo teh-
ni~ki, ekonomski, pravno,
finansijski ...Na obostra-
nu korist. Jer, mi smo zna-
~ajan regionalni ~inilac
sa osam granica i elek-
tri~na energija mora da
pre|e preko na{e zemqe.
To je dodatna motivacija i
za pro{irewe na{ih inter-
konektivnih kapaciteta, za
{ta je veoma zainteresovan
kako na{ region tako i
Evropa u celini.

Ovom prilikom ose}am
potrebu da se posebno za-

NOVOGODI[WI INTERVJU SA MILO[EM MILANKOVI]EM, GENERALNIM

EMS – istorijski dobro

Milo{ Milankovi},
generalni direktor EMS-a

Procewujemo da }e i u 2010. godini rezultati
poslovawa biti pozitivni, - Na pragu smo veli-
kog projekta novog energetskog koridora kroz
Srbiju, od Rumunije ka Crnoj Gori, i daqe pre-
ma Italiji– rekao je Milankovi} . - EMS pru`a
tehni~ku i drugu podr{ku prikqu~ivawu Tur-
ske, Moldavije i Ukrajine na evropsku preno-
snu mre`u . - EMS `eli da uvede tr`i{te elek-
tri~ne energije u Srbiji, koje }e biti od regio-
nalnog zna~aja.
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hvalim Delegaciji EU u Sr-
biji, koja je donirala vi{e
od 70 miliona evra za raz-
voj na{e infrastrukture i
podizawe kapaciteta i ni-
voa poslovawa . U nared-
nom periodu o~ekujemo da
}e donacije biti usmerene
ka za{titi `ivotne sredi-
ne i mi i tu imamo pripre-
mqene projekte.
U posledwe vreme do-

sta se govori o proizvodwi
elektri~ne energije iz ob-
novqivih izvora, ali i od-
re|enim secifi~nostima i
vezi sa prikqu~ewima ova-
kvih elektrana na preno-
snu mre`u? 

Nedavno je u Vladi Sr-
bije odr`an sastanak upra-
vo oko mera za efikasniju
realizaciju projekata ve-
troelektrana u Srbiji. Je-
dan od problema je rela-
tivno slaba prenosna mre-
`a u ju`nom Banatu, {to
predstavqa ograni~avaju-
}i faktor, a upravo spome-
nuti 400kV dalekovod Pan-
~evo - Re{ica predstavqa
re{ewe ovog problema. U
toku su izrade dve studije,
iz tre}eg paketa tehni~ke
pomo}i IPA fonda (zadatak
{est) i donacije EBRD oko
analize integracije ener-
gije proizvedene iz vetroe-
lektrana u na{ prenosni
sistem. Uskoro se o~ekuju
rezultati ovih studija i
onda }emo imati detaqnije
podatke i zakqu~ke oko
prikqu~ewa vetroelektra-
na na mre`u EMS.

Da li ste ukqu~eni u
pripremu novog zakona o
energtici?

Kao preduze}e smo veo-
ma ukqu~eni u izradu novog
ZOE. Dali smo dosta suge-
stija i o~ekujemo da }e one
biti unete u novi zakon, po-
gotovo {to neki segmenti
ranije nisu bili obra|eni,
kao na primer tr`i{te
elektri~ne energije. Mi u
narednom periodu ne `eli-
mo samo da alociramo na{e

kapacitete na aukcijama, i
da se bavimo prekograni~-
nom razmenom, nego da bu-
demo i oni, koji }e uvesti
tr`i{te elektri~ne ener-
gije u Srbiji, koje }e biti
od regionalnog zna~aja. Za
razliku od pre|a{weg pe-
rioda sada imamo godi{we
i nedeqne alokacije. U
skladu sa me|unarodnim
obavezama, nedavno smo or-
ganizovali zajedni~ke auk-
cije sa Ma|arskom, a u zavr-
{noj fazi su i pregovori sa
organizovawem zajedni~-
kih aukcija i sa Rumunijom,
Hrvatskom i drugima. Zai-
sta ~inimo zna~ajne korake
da bismo {to boqe iskori-
stili potencijal na{eg si-
stema, odnosno polo`aj u ju-
goisto~noj Evropi. Tome u
prilog ide ~iwenica da se
tr`i{te razvija i raste
broj licenciranih trgovaca
elektri~nom energijom –
trenutno je oko 40. Imamo
vrlo `ivu aktivnost i zna-
~ajne prihode od na{ih
aukcija. One su potpuno
transparente i na taj na~in
doprinosimo smawewu ce-
na elektri~e energije za
krajwe potro{a~e. 
EMS ima i svoje zna~aj-

ne prihode? 
Da, pre od prenosa elek-

tri~ne energije i upravqa-
wa prenosnim sistemom, tj.
saradwe sa EPS-om. Drugi
po zna~aju je od me|unarod-
ne saradwe, dodele –alo-
kacije prekograni~nih pre-
nosnih kapaciteta i preko-
grani~ne razmene po ITC
metodologiji, a tre}i po
zna~aju je prihod od pri-
kqu~aka drugih pravnih
lica na sistem za prenos
elektri~ne energije. Ve}
smo imali nekoliko takvih
prikqu~ewa, a u narednom
periodu to }e biti FAS
(FIAT automobili Srbija).
Tako|e, u narednom perio-
du svi zna~ajniji kapacite-
ti za proizvodwu elek-
tri~ne energije iz obno-

vqivih i neobnovqivih iz-
vora }e biti prikqu~eni
na na{ sistem, a tu je i raz-
voj industrijskih zona i tu
imamo veoma dobru sarad-
wu sa lokalnim samoupra-
vama, posebno gradom Beo-
gradom.
Koliki su gubici u pre-

nosu u mre`i EMS-a ?
Ukupni gubici elek-

tri~ne energije u na{oj
prenosnoj mre`i se sada
kre}u na nivou od oko 2,5%
i u okviru su evropskih
margina. Ulagawem u na{e
objekte ove gubitke smawu-
jemo. Elektri~nu energiju
za pokrivawe gubitaka u
prenosu nabavqamo od
EPS-a. Postojala je inici-
jativa od strane EPS-a da
ovu gubitke nabavqamo na
slobodnom tr`i{tu, a ovo
pitawe }e biti regulisano
u novom Zakonu o energeti-
ci.

Kriti~an element u na-
{em prenosnom sistemu su
energetski transformato-
ri, koji su u proseku stari
oko 35 godina. Nastojimo da
zanovimo transformare u
okviru na{ih mogu}nosti.
Mo`e li EMS sa posto-

je}im kadrovima sve to da
postigne? 

Razume se da bez na{ih
stru~waka ne bismo ni{ta
od ovoga {to smo spomiwa-
li mogli da postignemo.
Imamo vrlo iskusne stru~-
wake i u tom pogledu EMS
je pravi rasadnik kadrova,
jer firma postoji ve} pola
veka i u woj je skoncentri-
sano veliko znawe. Na dru-
goj strani imamo mlade
stru~wake koji u~e od sta-
rijih i sve vi{e preuzimaju
va`ne poslove i u me|una-
rodnim okvirima.

Hteo bih posebno da na-
glasim i to da sam u jednoj
nezavisnoj reviziji na{eg
poslovawa od pre nekoli-
ko godina na{ao da je zapi-
sano da je

„Poslovni sistem EMS,
bez obzira na statusne pro-
mene, istorijski dobro or-
ganizovan, kao i strategij-
ski i poslovno dobro vo|en
sistem“. 

Ovakva konstatacija sa
jedne strane prija, a sa dru-
ge strane predstavqa ve-
liku obavezu za poslovod-
stvo i sve zaposlene u JP
EMS.
[ta biste istakli u no-

vogodi{woj poruci zapo-
slenima ?

Mo`emo kao preduze}e
da budemo jo{ efikasniji i
da jo{ vi{e unapredimo po-
slovawe, li~nom i kolek-
tivnom inicijativom, ali
moram da ka`em da je za
sve to potrebna i motiva-
cija, odnosno da zaposleni
osete da je doprinos, koji
oni nesebi~no daju, na ade-
kvatan na~in vrednovan i
da oni budu ponosni i zado-
voqni {to rade u EMS-u.
Privodimo kraju pregovore
u vezi novog Kolektivnog
ugovora. Poslovodstvo mo-
ra odgovorno da se pona{a,
posebno u periodu krize i s
tim u vezi u potpunosti po-
{tujemo odgovaraju}e pre-
poruke Vlade. 

^inimo sve da opravda-
mo ulogu zbog koje smo osno-
vani, na{i zaposleni ne-
retko rade u ekstremnim
vremenskim uslovima, na
visini, u postrojewima vi-
sokog napona, ula`u nad-
qudske napore pri otkla-
wawu posledica elemen-
tarnih nepogoda na na{ si-
stem.

Moram da istaknem i to
da iz godine u godinu, obi~-
no u januaru obaramo sop-
stvene rekorde u prenosu
elektri~ne energije.

Na kraju, svim zaposle-
nima u EMS-u i wihovim po-
rodicama ~estitam Novogo-
di{we i Bo`i}ne praznike
i `elim im sve najboqe u
2011. godini.

Dragan Obradovi}

DIREKTOROM ELEKTROMRE@E SRBIJE

organizovan i vo|en sistem
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P
otpisivawem ugovora o odr`a-
vawu zajedni~kih aukcija pre-
kograni~nih prenosnih kapa-

citeta sa operatorom ma|arskog
prenosnog sistema MAVIR ZRt, u no-
vembru 2010. godine i registracijom
svih zaintresovanih kompanija, JP
EMS je ozna~io po~etak alokacio-
nih procedura u 2011 godini kada je
srpsko-ma|arska granica u pitawu.

JP EMS je nakon objavqivawa za-
jedni~kih pravila, odr`ao sastanak
za sve registrovane u~esnike za
2011. godinu, na kome su istaknute
najzna~ajnije promene u procesu do-
dele prava na kori{}ewe prenosnog
kapaciteta i izvr{io uporedni pre-
gled pravila za dodelu 50% i 100%
raspolo`ivog prenosnog kapacite-
ta. 

Prve zajedni~ke aukcije na srp-
sko-ma|arskoj granici odr`ane su
06. decembra 2010. godine. Na aukci-
jama je u~estvovalo 18 kompanija i u
oba smera je bilo zagu{ewa.

Rezultati zajedni~kih aukcija
prikazani su tabelom i grafi~ki.

Detaqne informacije o procedu-
ri i rezultatima zajedni~kih aukci-
ja objavqeni su na zvani~nom sajtu
JP EMS:

http://www.ems.rs/stranice/tehnicke-
_informacije/godisnje_rezultati_inf-joint-
.htm

JP EMS je u skladu sa va`e}im
pravilima za 2011 godinu, organi-
zovao godi{we aukcije za ostalih 7
granica. Na godi{wim aukcijama za
dodelu 50% raspolo`ivog prenosn-
og kapaciteta u~estvovalo je 18 u-
~esnika, {to je jedan vi{e u odnosu
na godi{we aukcije u 2010. godini.
Na svim granicama i smerovima je
postojalo zagu{ewe.

Rezultati godi{wih aukcija
prikazani su tabelom i grafi~ki

Detaqne informacije o proce-
duri i rezultatima zajedni~kih auk-
cija objavqeni su na zvani~nom sajtu
JP EMS:

http://www.ems.rs/stranice/tehnicke
_informacije/godisnje_rezultati_inf.htm

Rezultati godi{wih aukcija prenosnih
kapaciteta za 2011. godinu
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Zajedni~ke aukcije prekograni~nog prenosnog
kapaciteta na srpsko-ma|arskoj granici 

Pregled cena elektri~ne energije na evropskim 
berzama u 2010. godini

N
akon nekoliko godina uspe-
{ne dodele 50% raspolo`i-
vog prekograni~nog preno-

snog kapaciteta na granicama re-
gulacione oblasti Srbije, JP EMS
je krajem 2010. godine u~inio ve-
liki korak u daqoj liberalizaci-
ji i otvarawu tr`i{ta elektri~-
ne energije. Naime, postignut je
dogovor o organizovawu zajedni~-
kih aukcija prekograni~nog preno-
snog kapaciteta na granici sa Ma-
|arskom.

Na po~etku pregovora, koji su
zapo~eti u januaru 2009. godine iz-
me|u operatora dva prenosna si-
stema, JP EMS i MAVIR ZRt, na~el-
no je dogovoreno da jedna od stra-
na bude zadu`ena za dodelu kapa-
citeta na dugoro~nim, a druga na
dnevnim aukcijama. Shodno tome,
JP EMS je formirao radnu grupu
koja je protekle dve godine radi-
la na uskla|ivawu potrebnih re-
gulatornih, pravnih i tehni~kih
okvira i pisawu teksta zajedni~-
kih pravila za dodelu prekogra-
ni~nih prenosnih kapaciteta na

dugoro~nim aukcijama (godi{wim
i mese~nim).

Nakon usagla{avawa svih na-
vedenih ~inilaca sa MAVIR ZRt,
usledilo je potpisivawe Ugovora
o organizovawu zajedni~kih auk-
cija u kome su jasno definisane
obaveze izme|u dva TSO, kao i
wihove obaveze prema u~esnicima
na tr`i{tu.

Uporedno sa Ma|arima, JP
EMS je zapo~eo razgovore i sa
drugim operatorima prenosnih
sistema, gde se najdaqe oti{lo
sa Rumunima i Hrvatima. Trenut-
no stawe na tr`i{tu prekogra-
ni~nih kapaciteta na granicama
na{e regulacione oblasti prika-
zano je na slici 1.

[ta su zajedni~ke aukcije i
{ta time dobija tr`i{te elek-
tri~ne energije i krajwi potro{a-
~i?

Zajedni~ka aukcija, kao {to i
samo ime ka`e, predstavqa zajed-
ni~ku platformu za dodelu 100%
raspolo`ivog prenosnog kapaci-
teta. Raspodela kapaciteta koju

za dogovoreni aukcioni period
organizuje jedan od operatora pre-
nosnog sistema, mora biti u skla-
du sa pravilima i u zakonskim
okvirima koji va`e u regulacio-
nim oblastima koje razdvaja po-
smatrana granica. Samim tim ja-
sno je da odre|eni kompromisi iz-
me|u susednih TSO moraju postoja-
ti. Razlike izme|u TSO su izra-
`enije u slu~ajevima kada posma-
trane zemqe ili jedna od wih ni-
su ~lanice Evropske Unije, jer ta-
da ne postoje jedinstveni pravni
okviri koji bi predstavqali te-
meqe zajedni~kog projekta.

Pou~eni iskustvima evropskih
zemaqa koje su pre nas zapo~ele
sa organizovawem zajedni~ke do-
dele prekograni~nih prenosnih
kapaciteta, kao i problemima sa
kojima su se oni u po~etku susreta-
li, JP EMS je prvo prilagodio, ko-
liko je to bilo mogu}e, pravne
okvire u svojoj regulacionoj obla-
sti sa regulativama i direktiva-
ma EU.dnih godina JP EMS je in-
tenzivno radio na implementaci-

U
ciqu sagledavawa op{te slike na tr`i{tu elek-
tri~ne energije u regionu i ostalim zemqama Evro-
pe, prikazan je pregled cena elektri~ne energije na

vode}im evropskim berzama. 
Tabelom i grafi~ki prikazane su prose~ne ce-

na na mese~nom nivou (base product), a obuhva}en je

period od januara do novembra 2010. godine. Poda-
ci o cenama preuzeti su sa zvani~nih sajtova po-
smatranih berzi.

Marko Jankovi},  dipl.el.in`.
Jelena Pejovi}, dipl.ekonomista
Jasmin Li~ina,  dipl.ekonomista
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ji najsavremenijih informacio-
nih tehnologija, kako bi u potpu-
nosti spreman do~ekao izazove
daqeg otvarawa tr`i{ta elek-
tri~ne energije u Srbiji, ~iji je
sastavni deo i tr`i{te prekogra-
ni~nih kapaciteta. Trenutno, JP
EMS preko sistema za alokaciju
prekograni~nih kapaciteta (DA-
MAS sistema) na potpuno transpa-
rentan i nediskriminatoran na-
~in organizuje aukcije kapaciteta
na svim svojim granicama. Za po-
trebe zajedni~kih aukcija, ura|e-
na su odre|ena poboq{awa na
platformi, pre svega u ciqu
automatizacije procesa komunika-
cije izme|u dva TSO.

Za razliku od ''split'' aukcija za
dodelu 50% raspolo`ivog kapa-
citeta na kojima su pravo u~e{}a
imale samo kompanije registrova-
ne u Srbiji, u ''joint'' (zajedni~kim)
aukcijama to pravo mogu ostvariti
sva pravna lica koja su rezidenti
u zemqama Evropske Unije ili su
potpisnici Energetske Zajednice.
Dopu{tawe u~e{}a na zajedni~-
kim aukcijama prakti~no svim
kompanijama sa prostora starog
kontinenta, rezultiralo je pove-
}awem broja registrovanih u~e-
snika u aukcijama kapciteta. Tre-
nutno za u~e{}e na zajedni~kim
aukcijama na srpsko-ma|arskoj
granici, za 2011. godinu registro-
vane su 32 kompanije. Pore|ewa
radi, za u~e{}e na ostalim grani-
cama, za 2011. godinu, ugovor sa JP
EMS je potpisalo ukupno 26 kom-
panija. 

Specifi~nosti zajedni~kih
aukcija koje organizuje JP EMS u
odnosu na dodelu 50% raspolo`i-
vog kapaciteta najboqe je posma-
trati na uporednom prikazu na
slici 2:

Uspostavqawe zajedni~kih
aukcija na svim granicama regula-
cione oblasti Srbije, sa jedne
strane jeste obaveza JP EMS, kao
ravnopravnog u~esnika na jedin-
stvenom evropskom tr`i{tu elek-

tri~ne energije, ali i predsta-
vqa dobru osnovu za organizova-
we dnevnih aukcija i mogu}nost za
br`e otvarawe ostalih vidova
tr`i{ta elektri~ne energije.
Stoga 2011. godina }e biti upisa-
na kao prva u kojoj su odr`ane za-
jedni~ke aukcije kapaciteta na
nekoj od granica Srbije.

Neophodno je ista}i va`nost
skorog dono{ewa novog Zakona o
energetici i prvih zvani~nih
Pravila o radu tr`i{ta elek-
tri~ne energije, koji }e na pravi
na~in trasirati put ka potpunom
otvarawu tr`i{ta i dovesti do
boqe pozicije svih u~esnika, ka-
ko proizvo|a~a i operatora pre-
nosnog i distributivnog sistema,
tako i snabdeva~a elektri~nom
energijom i krajwih potro{a~a.

Ovo je svraha liberalnog tr`i-
{ta elektri~ne energije. Zar ne? 

Marko Jankovi}, dipl.el.in`.
Milica Brki}, dipl.el.in`.

slika 2

slika 1
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O dr`ana je 25. redovna sed-
nica Upravnog odbora Jav-
nog preduze}a „Elektro-

mre`a Srbije“, 29. decembra u Po-
slovnoj zgradi ovog preduze}a. 

Sednici je prisustvovalo osam
~lanova Upravnog odbora EMS-a,
a sednicom je predsedavao Vido-
je Jevremovi}.

Pored ~lanova Upravnog odbo-
ra, prisutni su bili i predstav-
nici poslovodstva EMS-a: dr Mi-
lo{ Milankovi} generalni di-
rektor, Sandra Petrovi}, zame-
nik generalnog direktora, Jovan
E}imovi}, izvr{ni direktor za
ekonomsko-finansijske poslove,
mr Gojko Dotli}, izvr{ni direk-
tor za prenos elektri~ne energi-
je, Jovan Todori}, direktor Po-
gona ''Vaqevo'' ali i predstavnici
privrednih dru{tava EMS-a: Ta-
wa Gavrilovi}, predsednik
Skup{tine Privrednog dru{tva
''Elektroistok – Projektni biro''
d.o.o. Beograd, Goran Pavlovi},
direktor Privrednog dru{tva
''Elektroistok Projektni biro''
d.o.o. Beograd i mr Neboj{a Lap-
~evi}, predsednik Skup{tine
Privrednog dru{tva ''Elektroi-
stok – Izgradwa'' d.o.o. Beograd.

Na dnevnom redu ove sednice
razmatrao se Program poslovawa
JP EMS za 2011. godinu, izvesti-
lac u vezi ove ta~ke dnevnog reda
bio je Jovan E}imovi}, izvr{ni
direktor za ekonomsko-finansij-
ske poslove JP EMS. E}imovi} je
podsetio da prema Zakonu o jav-
nim preduze}ima i obavqawu de-
latnosti od op{teg interesa, oba-
veza EMS-a je da usvoji Program
poslovawa Preuze}a za narednu
godinu i da ga dostavi do 01. de-
cembra teku}e godine Vladi Repu-
blike Srbije na saglasnost.

Izrada Programa poslovawa
EMS-a za 2011. godinu bazirana je
na ostvarenim rezultatima po-
slovawa EMS-a za devet meseci
teku}e godine i izvr{enoj proce-
ni rezultata poslovawa i ostva-
renih prihoda do kraja godine, od-
nosno realizaciji Programa po-
slovawa EMS-a za 2010. godinu.

Prilikom izrade Programa po-
slovawa EMS-a za 2011. god. kori-

{}ena je i projekcija elektroe-
nergetskog bilansa za 2011. godi-
nu. Va`e}e cene za pristup i ko-
ri{}ewe sistema za prenos elek-
tri~ne energije od 01. marta 2010.
god., kao i podaci iz Memorandu-
ma Vlade republike Srbije o eko-
nomskoj politici za period 2011.-
2013. god.

Programom poslovawa EMS-a
za 2011. godinu, planirano je da se
zadr`i broj zaposlenih od 1355.
Planiran je i prijem 24 zaposle-
na, visokog obrazovawa i visoke
stru~nosti, kako bi se popunila
radna mesta predvi|ena novim
Pravilnikom EMS-a o organiza-
ciji i sistematizaciji poslova,
od kojih }e 9 zameniti zaposlene
koji }e oti}i u penziju po sili za-
kona, a 15 zaposlenih bi}e raspo-
re|eno na nova radna mesta.

.
Procena je da }e EMS 2010. go-

dinu zavr{iti sa dobitkom od
osamdeset i {est miliona dina-
ra.

Najve}i problem prilikom
planirawa za narednu godinu, oko
~ega Vlada Srbije stavqa najvi-
{e primedbi, je pitawe izdvajawa
za zaposlene, odnosno pitawe za-
rada, i u vezi toga jo{ nisu date
sve instrukcije u vezi kretawa
zarada u javnom sektoru.

Nevenka Petrovi}, ~lan Nad-
zornog odbora EMS-a, izvestila
je Upravni odbor EMS-a da je Nad-
zorni odbor EMS-a razmatrao
Program poslovawa za 2011. god.
na sednici Nadzornog odbora
EMS-a i da je isti prihva}en ona-
ko kako je dat u materijalu.

Vidoje Jevremovi}, predsed-
nik Upravnog odbora EMS-a, osvr-
nuo se na neke pojedinosti iz Pro-
grama poslovawa za 2011. godinu,
i izrazio zadovoqstvo {to EMS
pozitivno posluje, konstatno ula-
`e u prenosne kapacitete, ali i
{to planira prijem novih zapo-
slenih, uvodi nove standarde, a
to sve doprinosi EMS-ovom bo-
qem prezentovawu na me|unarod-
nom tr`i{tu. 

U okviru ~etvrte ta~ke dnev-
nog reda data je saglasnost na od-
luku sku{tine Privrednog dru-

{tva ''Elektroistok – Projektni
biro'' d.o.o. Beograd. Po re~ima
Tawe Gavrilovi} koja je uz krat-
ko izlagawe objasnila, da ukupna
dobit Privrednog dru{tva ''Elek-
troistok – Projektni biro'' d.o.o.
Beograd za 2008. godinu, po odbit-
ku poreza, iznosi oko 15,5 milio-
na dinara i ona se raspodequje u
odnosu 75% za osniva~a JP EMS, i
25% za Privredno dru{tvo ''Elek-
troistok – Projektni biro'' d.o.o.
Beograd.

Predsednik Upravnog odbora
EMS-a je stavio predlog na glasa-
we i zatim konstatovao da je jed-
noglasno usvojena Odluka o dava-
wu saglasnosti na odluku Skup-
{tine Privrednog dru{tva ''Elek-
troistok – Projektni biro'' d.o.o.
Beograd o raspodeli dobiti za
2008. godinu.

U okviru pete ta~ke dnevnog
reda Izvestilac u vezi ove ta~ke
dnevnog reda bio je mr Neboj{a
Lap~evi}, predsednik Skup{ti-
ne Privrednog dru{tva ''Elektro-
istok – Izgradwa'' d.o.o. Beograd.

Mr Neboj{a Lap~evi} rekao je
da je Privredno dru{tvo ''Elek-
troistok – Izgradwa'' d.o.o. Beo-
grad iskazalo dobit za 2008. godi-
nu u neto iznosu od 96 miliona di-
nara, od ~ega 75% osniva~u JP
EMS, a 25% PD ''Elektroistok –
Izgradwa'' d.o.o. Beograd, od ~ega
je sa 6 179 561,22 dinara PD
''Elektroistok – Izgradwa'' d.o.o.
pokrilo gubitke u poslovawu iz
ranijih godina.

Predsednik Upravnog odbora
stavio je na glasawe predlog od-
luke o davawu saglasnosti na od-
luke Skup{tine Privrednog dru-
{tva ''Elektroistok – Izgradwa''
d.o.o. Beograd o raspodeli dobiti
za 2008. godinu, koja je usvojena
jednoglasno.

Pored ovih ta~aka dnevnog re-
da Upravni odbor je razmatrao i
druga pitawa koja su va`na za
funkcionisawe preduze}a. 

Sve ta~ke predlo`enog dnev-
nog reda dvadeset i pete sednice
Upravnog odbora EMS-a su dobile
potrebnu podr{ku.

Sr|an Stankovi}

ODR@ANA 25.SEDNICA UPRAVNOG ODBORA EMS-a

USVOJEN PROGRAM POSLOVAWA EMS-a ZA 2011.GODINU
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B iti najja~i kad je najte`e!
Na}i re{ewe kada ga drugi
nemaju, re{iti nestandard-

ne probleme. Istrajati u tra`ewu
optimalnih re{ewa. To su neki
od motoa zaposlenih ELEKTROI-
STOKA PROJEKTNOG BIROA i
oni su ~ine ovaj malobrojni ko-
lektiv prepoznatqivim na pro-
storima eks-Ju. Timski rad, viso-
ki stepen razumevawa i uva`ava-
wa struke i kolega, tajne su na{eg
uspeha.

Nestandardni problem je na
primer projekat rekonstrukcije
DV-a za koji ne postoji projekat
postoje}ih stubova, a treba uradi-
ti mehani~ku proveru za nova na-
prezawa (DV Po`arevac – Petro-
vac), ili smestiti postrojewe 400
kV na istom prostoru gde je bilo
postrojewe 220 kV (TS Leskovac
2). 

Pre par godina republika i
grad su tra`ili novu lokaciju za
TS 400/110 kV Beograd 20 i ova TS
ve} je vi|ena van grada (put za de-
poniju Vin~a), takore}i u dvori-
{tu TS Beograd 8. Tada su na{i
in`eweri argumentovano oborili
taj predlog i prelo`ili i obra-
zlo`ili dana{wu lokaciju, koja
je prihvatqiva i urbanisti~ki
(na rubu je op{tine, iza budu}e sa-
obra}ajnice SMT) i ekolo{ki (ne-
ma naseqa u blizini) i dru{tve-
no (sada{wi polo`aj TS omogu}io
je izme{tawe postoje}ih DV-a sa
padine ka Mirijevu, ~ime je veli-
ka povr{ina oslobo|ena za iz-
gradwu). Sli~an uspeh je bio i iz-
bor mikro lokacije i re{ewe TS
110/35/10 kV Zlatibor.

Privremena re{awa u havarij-
skim uslovima pravi su izazov za
nas, kao {to je pro{le godine bio
slu~aj u TS B.Ba{ta i TS S.Mitro-
vica 2 posle havarije trafoa u
B.Ba{ti ili kao nedavno povezi-
vawe kablova 110 kv na sabirnice
Beograda 1.

Tradicija duga preko 50 godina
i iskustvo sticano, ili boqe re-
~eno pretakano i „kradeno“ iz ve-
likog Elektroistoka, sada EMS-
a, rezultirali su dana{wim kva-
litetom. Na{i in`eweri ~lanovi
su stru~nih radnih grupa zajedno
sa in`ewerima EMS-a i u~estvuju
u radu Stru~nog saveta EMS-a. Re-

{ewa do kojih dolazimo u sarad-
wi sa kolegama iz EMS-a i Elek-
troistoka Izgradwa, u fazi pro-
jektovawa i izvo|ewa radova, po-
staju standardni delovi na{ih
budu}ih projekata. Ta vezanost za
maticu obele`ava i kraj ove godi-
ne dok marqivo ispisujemo broj
osamdeset i u prilici smo da od-
bijamo poslove za tre}a lica.

U ovoj, za nas napornoj godini,
izvr{ili smo delimi~nu obnovu
sredstava za proizvodwu: ra~u-
narske opreme i vozila. Prosto-
riju koju smo koristili kao osta-
vu, zahvaquju}i razumevawu kole-
ga iz Pogona Beograd, osposobili
smo za kori{}ewe sale za sastan-
ke i predavawa.

Svaki drugi na{ in`ewer ~lan
je nekog od komiteta Cigre Srbije.
Dvojica na{ih kolega ~lanovi su
radnih grupa velike Cigre i koauto-
ri zvani~nih publikacija Cigre. 

Za slede}u godinu predvi|amo
stru~no usavr{avawe, pre svega u
vidu obuke za nove programe i

u~estvovawe na savetovawu Si-
gre Srbije na Zlatiboru. Planira-
mo i posete fabrikama proizvo-
|a~a opreme za trafostanice i
dalekovode kao i prisustvovawe
fabri~kim ispitivawima i o~e-
kujemo pridru`ivawe na{ih in-
`ewera ekipama EMS-a (dobar
primer je nedavna poseta ABB-
ovoj fabrici VN kablova).

Svakako najdelotvorniji vid
stru~nog usavr{avawa in`ewera
je: „bacawe u vatru“, tj. davawe za-
dataka slo`enijih nego {to je
uobi~ajeno za wihovo iskustvo.
Zbog pove}anog obima posla, ove
godine to je zadesilo wih dese-
tak. I pre`iveli su!

Uvo|ewe sistema kvaliteta
ISO 9000 koje smo zapo~eli ove
godine zavr{i}emo po~etkom
2011. i nadamo se da }e procedure
koje tim povodom pi{emo olak{a-
ti rad svima nama, a pre svega
mladim koleginicama i kolegama.

Goran Pavlovi}

ELEKTROISTOK PROJEKTNI BIRO

Prepoznatqivo ime
u Srbiji i okru`ewu
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U
Sektoru za merewe, koji se
organizaciono nalazi u Po-
gonu Tehnika, obavqaju se

poslovi odr`avawa, kontrole i
nadzora obra~unskih mernih ure-
|aja na svim mestima merewa na
Prenosnoj mre`i EMS-a. 

U Laboratoriji za merewe, koja
je funkcionalna celina sektora,
obavqaju se poslovi overavawa
vi{efunkcijskih i ostalih broji-
la i na taj na~in se obezbe|uje
propisana metrolo{ka sledi-
vost.

Sektor za merewe tako|e de-
fini{e i izdaje tehni~ke uslove
za nova mesta merewa u skladu sa
Pravilima o radu Prenosnog si-
stema i Internim standardima.

Preko kontrole pristupa me-
stima merewa, kontrole i nadzo-
ra rada svih elemenata mernog
sloga na mestima merewa, spro-
vode se na~ela JP EMS kao neza-
visnog operatora Prenosnog si-
stema o nepristrasnosti i inte-
gritetu mernih veli~ina.

Obra~unska brojila na Preno-
snoj mre`i mere sve ulaze i iz-
laze na/sa Prenosne mre`e a sta-
wa obra~unskih registara broji-
la se pamte u fle{ memoriji
brojila i do 18 meseci unazad; to
su izvorni (originalni) podaci
koji se daqinski prenose u SRA-
AMD sistem gde se vr{e valida-
cija i naturalni obra~uni. Takve
podatke Direkcija za tr`i{te
stavqa na raspolagawe ovla-
{}enim korisnicima Prenosnog
sistema EMS-a.

Na{a veoma va`na aktivnost
je i dnevno pra}ewe i odr`ava-
we komunikacija sa brojilima i
najmawe jednom mese~no daqin-
sko snimawe (sa vi{efunkcij-
skih brojila) fazorskih dijagra-

ma trenutnih vrednosti napona i
struja i wihovih uglova prema
faznoj osi – ~ime se obezbe|uje
pravovremena kontrola isprav-
nosti rada svih elemenata mer-
nog sloga na svakom mestu mere-
wa.

Na mestima merewa koja se,
osim u objektima EMS-a, nalaze
i u objektima EPS-a i u objekti-
ma korisnika koji su direktno
prikqu~eni na Prenosni sistem.
Ugra|ena su najsavremenija vi-
{efunkcijska brojila-brand na-
me, klase ta~nosti 0,2 sa vrlo
stabilnim dijagramima gre{ki.

Opremeqeni smo najsavreme-
nijim ure|ajima za merewe i kon-
trolu brojila na mestima mere-
wa a posebno isti~em na{u novu
Ispitnu stanicu za overavawe
brojila klase ta~nosti 0,02 i
autonomni komparator klase
ta~nosti 0,01 {to obezbe|uje vi-
soke reference Laboratorije za
merewe. 

Na{i prioriteti u Novoj Go-
dini su daqe unapre|ewe oba-
vqawa poslova iz delokruga ra-
da sektora, akreditacija Labo-
ratorije za merewe i dodatna
obuka posebno za na{e kolege iz
Pogona EMS-a.

MERA^I EMS-a

Milan Jovanovi}



11

B
li`i se kraj godine i sumiraju se
rezultati o izvr{enim radovi-
ma na objektima EMS koji organi-

zaciono pripadaju Slu`bi Obrenovac
u okviru Pogona prenosa Beograd.

Po~etkom 2010. godine izvr{ena je
adaptacija SCADAsistema na RP Mla-
dost 400kV, proizvodwe Instituta
„Mihajlo Pupin“ koji je bio jedan od pr-
vih sistema za daqinski nadzor i
upravqawe u na{oj elektroprivredi
uveden 80 – tih godina dvadesetog ve-
ka. Bilo je krajwe neophodno zameniti
dotrajalu opremu, koja je pokazivala
prve znake zamora, novom opremom sa
poboq{anim karakteristikama, no-
vim funkcijama i na taj na~in pove}a-
ti pouzdanost sistema.

U toku 2010. godine, u najve}oj i naj-
zna~ajnijoj trafostanici u elektroe-
nergetskom sistemu Srbije, TS Obre-
novac 400/220kV, zapo~eta je vi{e go-
dina najavqivana adaptacija. Iako je
potrebna visokonaponska oprema ve}
bila nabavqena, na po~etku godine,
nije izgedalo da }e se po~eti sa rado-
vima. Od marta meseca se krenulo sa
redovnim remontnima aktivnostima
sa idejom da se u poqima gde je mogu}e
dobiti du`a iskqu~ewa (generator-
ska poqa i dalekovodi prema Beogra-
du 5), zapo~ne adaptacija. Sagledane
su mogu}nosti i u maju je dobijena sa-
glasnost da se krene u radove. Defi-
nisani su termini, dati rokovi i
sklopqen dogovor izmedju JP EMS,
Elektroistok Izgradwe i Projektnog

biroa oko izvodjewa radova na zameni
VN opreme: rastavqa~a i prekida~a,
kao i strujnih mernih transformatora
sa 5 jezgara u generatorskim poqima.

Adaptacija je zapo~ela 14. juna u
poqu DV294A, a ovih dana se radi
spojno poqe pomo}nog sistema sabir-
nica u RP400kV. U navedenom periodu
ukupno je adaptirano 8 poqa. Tokom
adaptacije kompletno je opremqeno i
rezervno poqe B21, koje u ovom tre-
nutku obezbedjuje povezivawe bloka
A6 (348MW) na mre`u. Ovo poqe je
planirano, po prestanku problema sa
blok transformatorom generatora
A6, da predstavqa 220kV poqe auto-
transformatora T3, ~ija se nabavka i
ugradwa planira u narednom periodu.
Dodatni autotransformator }e podi-
}i snagu interkonkcije na 1200 MVA, a
samim tim i podi}i pouzdanost rada
TS Obrenovac, naro~ito ako se ima u
vidu pove}ana potreba za prenosom
elektri~ne energije kada se u nared-
nom periodu izgrade novi proizvodni
kapaciteti EPS: TENT B3 snage
750MW i Kolubara B snage 700MW.

Krajem decembra po~iwe i adapta-
cija sopstvene potro{we na TS Obre-
novac. Izradjeni su ormani jednosmer-
nog i naizmeni~nog glavnog razvoda a
u toku je nabavka 6 kV }elija koje }e se
postaviti na dovodnim kablovima iz
TENT A, preko kojih se napaja sopstve-
na potro{wa. Zaposleni u Obrenovcu
ne kriju veliko zadovoqstvo zbog

predstoje}ih radova, jer smatraju da je
glavni razvod sopstven potro{we ko-
ji je napravqen 1968. godine, a kasnije
po potrebi u vi{e puta dogra|ivan naj-
nepouzdaniji deo TS Obrenovac. Ras-
pored sabirnica, {inskih veza i do-
gra|ene opreme je takav da onemogu}a-
va bezbedan rad pri intervencijama, a
o nekom remontnom odr`avawu nema
ni govora. Oprema je stara i nepouzda-
na, tako da ovo bio krajwi ~as da se
uradi adaptacija.

Na ovim poslovima u toku 2010. go-
dine ostvarena je izuzetna saradwa
izmedju zaposlenih u Slu`bi Obreno-
vac sa radnicima Elektroistok Iz-
gradwe koji su izvodja~i radova, sa
Pogonom Tehnika ~iji su predstavnici
proveravali sekundarna kola i ispi-
tivali za{tite, sa Direkcijom za
upravqawe koja je omogu}ivala is-
kqu~ewa i sve uz koordinaciju i nad-
zor Sektora investicija.

U narednoj, 2011. godini, u planu je
zavr{etak radova na sopstvenoj po-
tro{wi, adaptacija jo{ 12 poqa, kao i
realizacija zamene za{titno-upra-
vqa~kog sistema na TS Obrenovac.
Svi ovi investicioni radovi su jako
bitni za podizawe pouzdanosti pre-
nosnih kapaciteta EMS, a naro~ito u
slu~aju objekata na teritoriji Obreno-
vaca preko kojih se u elektroenerget-
ski sistem Srbije “upumpava“ preko
50% potrebne elektri~ne energije.

R,E.

2010. GODINA U OBRENOVCU
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S
vi objekti EMS-a (trafo-
stanice i RP, objekti u koji-
ma se nalaze NDC i RDC, po-

slovni objekat preduze}a i sklo-
ni{ta) spadaju u kategoriju obje-
kata od posebnog zna~aja i zbog to-
ga je, u ciqu wihove potpune za-
{tite kao i radi bezbednosti za-
poslenih u EMS-u, neophodno
preduzimati posebne mere obez-
be|ewa. 

U skladu sa bezbedonosnom
procenom, veliki broj objekata se
fizi~ki obezbe|uje pri ~emu su
izvr{ioci zaposleni u EMS-u ili
su anga`ovani preko specijalizo-
vanih preduze}a za pru`awe uslu-
ga fizi~ko-tehni~kog obezbe|e-
wa. Pored toga, na sve ve}em bro-
ju objekata, ugra|uju se sistemi za
video nadzor i elektronsku za-
{titu prostora, tako da se u kom-
binaciji sa fizi~kim obezbe|e-
wem, stvaraju uslovi za wihovu
efikasniju za{titu. 

Najve}i broj objekata se nala-
zi na otvorenom prostoru, zauzi-
ma veliku povr{inu, lako je uo~-
qiv i zbog specifi~nosti delat-
nosti, u wima se nalazi, ugra|ena
ili skladi{tena u magacinima,
oprema i materijal koji je veoma.
U posledwe vreme, za izvr{ioce
krivi~nih dela koji ne biraju
sredstva da do|u do istih ovi
objekti su posebno interesantni.
Naime, zbog velike tr`i{ne cene
obojenih metala, a naro~ito ba-
kra, svakodnevno su prisutni, do
granica drskosti, otvoreni napa-
di na opremu i materijal u postro-
jewima i magacinima sa namerom
da se ista ukradu. Pojedinci i or-
ganizovane grupe koje poseduju i
odgovaraju}u mehanizaciju i koje
su opremqene potrebnim sred-
stvima veze pa ~ak i naoru`awem,
poku{avaju, a ~esto i uspevaju, da
pored svih mera koje preduzima-
mo, ukradu pre svega, bakarnu
u`ad i druge kablove koji su
uskladi{teni u magacinima na
otvorenom prostoru ili su ~ak
ugra|eni u VN opremu, oni pqa~-
kaju i sve ostalo za{ta im se pru-
`i prilika, a {to je mogu}e pro-
dati na otpadima, odnosno kod
''trgovaca'' koji se bave kupoproda-
jom polovne robe.

Zbog blagih, skoro bezna~ajnih
kazni po~inioca krivi~nih dela,
postoji realna opasnost da u na-

rednom periodu mo`e do}e i do
pove}awa obima kra|a na daleko-
vodima i neposednutim trafosta-
nicama gde, zbog kra|e ili o{te-
}ewa opreme relativno male
vrednosti, mo`e biti naneta ve-
lika {teta EMS-u i EES u celini
i sa nesagledivim posledicama.

U toku 2010. godine, uglavnom
su kradena bakarna u`ad, oprema
od mesinga i transformatorsko
uqe i to na razli~itim lokacija-
ma (TS Beograd 5, TS Obrenovac,
TS Pan~evo 1, TS Smederavska
Palanka, TS Mladenovac i TS Sr-
bobran). 

Ukupna procewena vrednost
ukradene opreme, zakqu~no sa
30.11.2010. godine, iznosi
3.471.411,74 dinara {to je za
1.207.253,26 dinara, odnosno
vrednosno za 25,80% mawe u odno-
su na 2009. godinu. Za svaki poje-
dina~ni slu~aj, podnete su kri-
vi~ne prijave nadle`nim policij-
skim stanicama MUP-a Republike
Srbije. Najve}a pojedina~na kra-
|a desila se na TS Pan~evo 1 u vi-
sini od 1.775.000,00 dinara, a po-
licija je uspela da rasvetli ovo
krivi~no delo i prona|e po~inio-
ca, na `alost tada zaposlenog u

KRA\E OPREME I
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JP EMS. Nakon toga, JP EMS je sa
ovim licem raskinulo radni od-
nos).

Poseban problem predstavqa
kra|a dijagonala sa DV stubova,
naro~ito na podru~jima koja po-
krivaju pogoni prenosa Beograd i
Novi Sad, a koje je fizi~ki nemo-
gu}e obezbediti. Ukupna procewe-
na {teta od kra|a dijagonala u
2010. godini iznosi 3.520.474,88
dinara, {to je za 1.690.028,73 di-
nara, odnosno vrednosno za
32,44% mawe nego u 2009. godini.
Isti~emo da su nakon svih kra|a
dijagonala podne{ene krivi~ne
prijave i od{tetni zahtevi MUP-
u, ali jo{ ni jedan slu~aj nije re-
{en.

Evidentiran je i jedan slu~aj
o{te}ewa imovine preduze}a i to
dalekovoda broj 104/2, kada je
o{te}en provodnik iznad reke
Save, u procewenom iznosu od
2.500.000,00 dinara, {to je vred-
nosno za 91,07% vi{e u odnosu na
ukupna o{te}ewa u 2009. godini.
I u ovom slu~aju podne{ena je kri-
vi~na prijava protiv NN po~inio-
ca nadle`noj policijskoj stanici. 

Slu~aj nije rasvetqen.
U odnosu na 2009. godinu kada

je ukupna procewena {teta od
kra|a opreme, dijagonala i o{te-
}ewa iznosila 10.112.504,61 di-
nara, u 2010. godini ukupna proce-
wena {teta iznosi 9.471.885,74
dinara, {to je mawe za ukupno
640.618,87 dinara, odnosno vred-
nosno za 6,33%. 
[ta ~initi?
Kra|e ovakve vrste }e se, na

`alost, uvek de{avati. Me|utim
mogu}e je unutar JP EMS-a predu-
zeti ~itav niz materijalno-teh-
ni~kih i organizaciono-bezbedno-
snih mera da se poku{aji kra|a
svedu na najmawu mogu}u meru, kao
{to su slede}e:

1. Vr{iti kontinuiranu kontr-
lu rada neposrednih izvr{ilaca
fizi~kog obezbe|ewa i obezbedi-
ti striktno i potpuno sprovo|ewe
svih propisanih mera i datih

uputstva kojim se ure|uje bezbed-
nost i za{tita objekata i imovi-
ne. 

2. Osposobiti osvetqewe na
trafostanicama, a u magacinima
otvorenog tipa i du` ograda poja-
~ati ga reflektorima;

3. Ubudu}e spre~iti odlagawe
i istovar bilo kakve opreme i re-
zervnih delova u trafostanice,
van magacinskih prostora. 

4. Sa svih trafostanica uklo-
niti svu rashodovanu opremu i re-
zervne delove, razni otpad, is-
trebovanu a neugra|enu opremu,
kao i drugu vra}enu opremu sa gra-
dili{ta ili drugih postrojewa. 

5. Magacine otvorenog tipa
potpuno o~istiti od svog rastiwa
a opremu i rezervne delove pro-
pisno obele`iti i preslo`iti da
bude pregledna i odmaknuta od
spoqa{we ograde;

6. Ukloniti svo rastiwe sa
spoqa{we strane ograde (mini-
malno 4m) i na celom prostoru sa
unutra{we strane u svim objeka-
tima i redovno odr`avati pome-
nuti prostor. 

7. Utvrditi jedinstveni stan-
dard na nivou preduze}a, da se
prilikom zamena spoqa{wih
ograda na trafostanicama, a na-
ro~ito oko magacina otvorenog ti-
pa koji se nalaze u krugu TS, vr{i
ugradwa oja~ane ograde koja }e u
pravom smislu predstavqati
ozbiqnu fizi~ku prepreku za
neovla{}en ulazak;

8. Izvr{iti popravku postoje-
}e opreme i ure|aja koji su u funk-
ciji za{tite objekata (ograde, ka-
pije, interfoni, magnetne brave,
video kontrola ulaza, osvetqe-
we i sl.);

9. Nastaviti sa uvo|ewem si-
stema za video nadzor i na osta-
lim objektima, pre svega na onim
na kojima se nalaze magacini kao
i improvizovani magacinski pro-
stor;

10.Obezbediti uslove da se iz-
vo|a~i radova pona{aju doma}in-
ski i na na~in koji omogu}ava

efikasno sprovo|ewe propisanih
mera fizi~ko-tehni~ke za{tite;

11. Organizovanim informisa-
wem upoznati javnost sa posledi-
cama zbog kra|a dijagonala i uze-
mqiva~a sa VN opreme.

JP EMS je, saglasno sopstve-
nim finansijskim mogu}nostima
krenuo uveliko u sprovo|ewe na-
vedenih mera, {to }e sa stanovi-
{ta tehni~ke opremqenosti poje-
dinih objekata i reorganizacije
pojedinih navedenih procesa biti
vidqivo ve} od po~etka naredne
godine. Me|utim da bi borba sa
ovom vrstom kriminala bila da-
leko uspe{nija nisu samo dovoq-
ni napori stru~nih slu`bi u JP
EMS nego i daleko efikasnija ak-
cija drugih ~inalaca borbe, koji
deluju van JP EMS-a i sa daleko
ve}im mogu}nostima i ovla{}e-
wima od wenih stru~nih slu`bi.

Milun Ranitovi}

KAKO IH SPRE^ITI
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U
svetlu najnovijih aktuelnih de-
{avawa u pogledu savremenih te-
lekomunikacionih i informa-

ti~kih trendova, intervju nam je dao
Mr Neboj{a Lap~evi}, pomo}nik iz-
vr{nog direktora za IT i TK. Kao
in`iwer koji je u prethodnih deset go-
dina pro{ao edukativni put od Direk-
cije za upravqawe (NDC), preko Di-
rekcije za tr`i{te, do prvog ~oveka
zadu`enog za pouzdano i sigurno
funkcionisawe IT i TK, kao adekvat-
nog sagovornika pitali smo ga o uspe-
sima koji su postignuti ove godine,
problemima sa kojim su se susretali,
kao i planovima za slede}i period.
Koji su sve strukturne jedinice

organizaciono u Va{oj nadle`no-
sti?

Pod „patronatom“ pomo}nika izvr-
{nog direktora za IT i TK nalaze se
Centar za telekomunikacije, Centar

za upravqa~ku informatiku i Centar
za informacione sisteme. Ukupno je
80 zaposlenih.
[ta od „radnih pobeda“ u 2010

mo`ete posebno izdvojiti?
Na poqu Centra za telekomunika-

cije (TK) u ovoj godini pu{teni su u
rad novi TK ure|aji za prenos preko
optike (OPGW) na deonicama du`ine
500km, tako da ukupna du`ina na kojoj
je uspostavqen SDH opti~ki sistem
JP EMS trenutno iznosi oko 3050 km.
U radu su ure|aji SDH hijerarhije
(STM1 i STM16) u 55 ~vorova (objekata
JP EMS). Ostvarena je, do sada nedo-
stignuta u JP EMS, raspolo`ivost od
99,99% {to je u skladu sa mogu}nosti-
ma TK mre`e i opreme. U tom segmentu
uo~ena je potreba i za pove}awem si-
gurnosti, pa je nad svim ure|ajima us-
postavqen sistem nadgledawa i upra-
vqawa primeren evropskim standar-
dima. Na takav na~in, izme|u ostalih,
povezana je pre dva meseca i trafo-
stanica Vala~ na Kosovu. 

Za potrebe poslovne informatike
uspe{no smo aktivirali i aktivno ko-
ristimo preko 200 Mb/s (prenos poda-
taka poslovnog saobra}aja u okviru TK
sistema JP EMS).

Tako|e, stavqen je u probni rad i
digitalni sistem za registrovawe go-
vora operativnog osobqa NDC i svih 5

regionalnih dispe~erskih centara
(RDC). To je jedan od preduslova za na-
stavak implementacije paketskog na-
~ina prenosa govora (VoIP) u telekomu-
nikacionoj mre`i elektroprivrede
koji je u zavr{noj fazi. 
A {to se ti~e uspeha na poqu in-

formatike?
Osnovna delatnost Centra za

upravqa~ku informatiku (UPI) je
obezbe|ivawe uslova za funkcioni-
sawe sistema za razmenu i obradu po-
dataka koji se prenose izme|u objeka-
ta elektroenergetskog sistema i upra-
vqa~kih centara, izme|u samih upra-
vqa~kih centara, kao i izme|u NDC i
evropskih dispe~erskih centara. Ciq
je da se obezbedi stabilan, pouzdan,
siguran i ekonomi~an rad na{eg elek-
troenergetskog sistema bilo kao dela
ve}e celine, bilo kao samostalnog en-
titeta.

Zbog toga je u NDC u funkciji najmo-
derniji sistem za upravqawe koji
operatorima i analiti~arima, osim
nadzora i upravqawa, nudi mogu}no-
sti studijskih funkcija - prora~un to-
kova snaga, planirawe potro{we, po-
boq{awe sigurnosti, prora~un krat-
kih spojeva, itd. UPI vr{i svakodnev-
nu administraciju softvera i baza po-
dataka u centrima upravqawa, kao i
odr`avawe i poboq{avawe sistem-
skog, aplikativnog i komunikacionog
softvera kako bi se wihove mogu}no-
sti potpuno eksploatisale. 

Ove godine je napokon osposobqen
i trening simulator za dispe~ere ~i-
me je ispuwena jedna od me|unarodnih
obaveza EMS, a ujedno smo dobili i
odli~an alat za pripremu dispe~era
za vanredne situacije.

Izmodelovani su novoizgra|eni
objekti EMS, kao i dodatni objekti su-
sednih sistema radi obezbe|ewa bo-
qe opservabilnosti. 

Rekonstruisan je SKADA i arhiv-
ski sistem u RDC Beograd. Kompliko-
vane procedure javnih nabavki u 2010.
godini su usporile planiranu rekon-
strukciju ostalih RDC-ova i omogu}a-
vawe razmene podataka sa distribu-
tivnim centrima.

PRESEK RADA CENTARA ZA TLEKOMUNIKACIJE, UPRAVQA^KU

RAD U REALNOM 
Mr Neboj{a Lap~evi}, pomo}nik 
izvr{nog direktora za IT i TK
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Sa druge strane, u Centru za in-
formacione sisteme (INS), u okviru
aktivnosti odr`avawa i razvoja po-
slovnog i tehni~kog informacionog
sistema, tokom 2010. godine, realizo-
vano je inovirawe i prebacivawe
aplikacija u savremeno Oracle okru-
`ewe, {to }e biti nastavqeno i to-
kom 2011. Paralelno se odvijaju i in-
tenzivne aktivnosti vezane za sarad-
wu na izradi Programa implementa-
cije SAP re{ewa, kao i drugih siste-
ma ~ija se implementacija planira u
narednom periodu (Sistem za upra-
vqawe dokumentima – Document Ma-
nagement System, Sistem za upravqa-
wa imovinom i planirawe odr`ava-
wa – Asset Management System i dr.).

U domenu sistemske podr{ke na-
stavqene su aktivnosti vezane za una-
pre|ewe rada ra~unarske mre`e. Iz-
vr{ena je zamena starih mre`nih ure-
|aja sa Cisco ure|ajima nove generaci-
je u ~vori{tima mre`e, ~ime je obez-
be|ana unifikacija opreme, br`i i
pouzdaniji rad, kao i mogu}nost uda-
qenog pristupa i nadzora. Svi ra~u-
nari u JP EMS u~laweni su u jedin-
stveni domen Elektromre`a. 
Dali suVa{iqudi ukqu~eni i u

neke druge poslove osim redovnih?
Savremeni principi poslovawa su

se nametnuli u sva tri Centra tako da
„moji“ stru~waci rade u realnom vre-
menu, kao i podaci koje obezbe|uju.
Hitne intervencije van radnog vreme-
na, vikendima i praznicima su posta-
le uobi~ajene i bazirane iskqu~ivo
na entuzijazmu i posve}enosti radni-
ka Centra, {to je u neku ruku i odraz
zdrave, doma}inske atmosfere koja
vlada u direkciji za IT i TK.

Tako|e, treba pomenuti i aktivno
u~e{}e zaposlenih u formirawu ten-
derske dokumentacije koja je verifi-
kovana od strane banke (EIB-C-Packa-
ge 4 deo za TK lot 2).
Vidimo da dosta radite u real-

nom vremenu. U kakvoj ste korelaci-
ji sa dispe~erima NDC?

U UPI su napravqeni programi
Dispe~erski dnevnik i radovi, koji su
postali sastavni deo dispe~erskih

aktivnosti. Aplikacija za vo|ewe ra-
dova je pro{irena i za potrebe Elek-
trovojvodine, a u toku je i pro{irewe
za Elektrosrbiju. Razvoj novih apli-
kacija je zako~en iskqu~ivo zbog ne-
dostatka kadrova, ali se nadam da }e
u slede}oj godini i taj problem biti
re{en. Naglasi}u i to da su kvalita-
tivno poboq{ane veze sa brojnim
objektima prelaskom na opti~ke tele-
komunikacione veze, a na {est udaqe-
nih stanica je ura|ena i modernizaci-
ja hardvera i aplikativnog softvera.

Istovremeno UPI daje programsku
podr{ku za funkciju EMS kao koordi-
natora bloka, vr{i neprekidan nad-
zor kvaliteta telemerewa i daje
dnevne, nedeqne, mese~ne i godi{we
izve{taje o kvalitetu regulacije, kao
i neophodne izve{taje za tr`i{ne
funkcije. Naravno, zaposleni u Cen-
tru za TK i INS su tako|e u gotovo sva-
kodnevnom kontaktu sa operativcima
NDC i a`urno re{avaju sve nepredvi-
|ene situacije iz svog domena. 
Kakvi su planovi za slede}u go-

dinu?
Centar za TK u slede}oj godini

predvi|a rad na nastavku digitaliza-
cije i ve}em kori{}ewu postoje}ih
sopstvenih resursa, pove}awu pouzda-
nosti, povezivawu sa centrima di-
stribucija, zna~ajnih trafostanica i
objekata, kao i zavr{etak zapo~etih

poslova i JN (ukqu~ewe mati~nih sta-
nica u sistem snimawa, zavr{etak Vo-
IP, omogu}avawe rada sistema nadzora
i kontrole pristupa...).

UPI aktivno u~estvuje u primeni
najsavremenijih informacionih teh-
nologija i planira za slede}u godinu
uvo|ewe koncepta virtuelizacije u
serversku infrastrukturu. Aktivno
se u~estvuje i u razradi projekta i
pripremi za etablirawe Rezervnog
NDC.

U Centru INS postoji deo poslova
koji su pokrenuti, a zbog dugih i slo-
`enih postupaka javnih nabavki nisu
realizovani u 2010. godini, i oni obu-
hvataju va`ne segmente podr{ke za
odr`avawe ra~unarske i mre`ne
opreme. Sli~an je slu~aj i sa Microsoft
Premier uslugom o tehni~koj podr{ci i
saradwi, u okviru koje je planirano
uvo|ewe novih i unapre|ewe postoje-
}ih servisa. Tako|e je inicirana i
virtuelizacija serverske infrastuk-
ture, a u perspektivi je i virtueliza-
cija do nivoa radnih stanica (tzv. Vir-
tual desktop). Aktivnosti na navedenim
poslovima se nastavqaju i o~ekuje se
wihova realizacija u 2011. godini.
I za kraj, od dobro obave{tenih

izvora, ~uli smo da ste jo{ uvek ak-
tivni kao disk xokej po beograd-
skim klubovima, poznatiji kao DJ
Lapac?

Jo{ uvek – da, ali se trudim da po-
stepeno transferi{em DJ ve{tine
mla|im kolegama i napokon krenem u
zaslu`enu muzi~ku penziju (...smeh).
Ovogodi{wi nastup na zatvarawu BG
Beer festa pred skoro 200 hiqada qu-
di je i definitivno bio pik moje DJ
karijere i mislim da dolazi vreme da
se diskovi i plo~e „oka~e o klin“.

I, na kraju, svim zaposlenim u EMS
po`eleo bih puno zdravqa i mnogo po-
zitivnih, nezaboravnih trenutaka u
Novoj 2011.

INFORMATIKU I INFORMACIONE SISTEME

VREMENU
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P
rezentacija na temu uvo|e-
wa informacionog sistema
za upravqawe dokumenti-

ma je odr`ana 13.decembra u Po-
slovnoj zgradi JP Elektromre`a
Srbije, Prezentaciju su odr`ali
predstavnici firme TO-NET Mi-
lo{ Toli} i Slobodan Kotur.

Projektnim zadatkom koji je de-
finisala komisija EMS-a krajem
2009. predvi|ene su sve aktivno-
sti i zadaci koje izvo|a~ Glavnog
projekta treba da obavi, predsed-
nik ove komisije je trenutno Mi-
li{a Jovanovi}, rukovodilac
kabineta generalnog direktora
EMS-a, U momentu definisawa
projektnog zadatka predsednik
komisije bio je Vladimir Milan-
kov, izvr{ni direktor EMSa. Po-
slovodstvo EMSa je formirawem
ove komisije i stavqawem na ~e-
lo komisije ovako odgovornih qu-
di pokazalo da je ovo projekat od
izuzetne va`nosti za EMS.

Prezentacija je izazvala zai-
sta veliko interesovawe. Sala
302 bila popuwena do posledweg
mesta, Tom priliko je predsta-
vqen projekat upravqawa doku-
mentima. Kao prednosti ovakvog
sistema Milo{ Toli} je nagla-
sio da }e se na ovaj na~in ubrzati
procedure, smawiti tro{kovi
{tampawa i umno`avawa materi-
jala, ali {to je veoma va`no,

spre~iti nestajawe i gubqewe do-
kumenata. Toli} je naglasio po-
trebu da se zaposleni stru~no
osposobe i obu~e po ECDL stan-
dardu, {to predstavqa evropski
standard kori{}ewa ra~unarske
opreme, ~ime zaposleni pored
sertifikata koji ima va`nost u
zemqama Evropske unije dobijaju
i neophodno znawe.

Slobodan Kotur je prisutnima
demonstrirao postupak upravqa-
wa dokumentima, od inicijalnog
pojavqivawa, obrade u pojedinim
slu`bama, pa sve do kona~ne fi-
nalizacije procesa. Napomenuo je
da je ura|ena dobra prethodna
analiza stawa i postoje}ih pro-
cedura u preduze}u i da je sistem
u potpunosti prilago|en potreba-
ma preduze}a. Jelena Luki} ina-
~e zaposlena u EMSu je kordini-
rala akivnostima u EMSu koje su
bile neophodne u ciqu pribavqa-
wa potrebnih informacija i sni-
mawa postoje}eg stawa i potreba
preduze}a. 

Po re~ima Slobodana Kotura
naro~ito je detaqno ura|ena pro-
cedura upravqawa dokumentima u
slu~aju sprovo|ewa javnih nabav-
ki, jer je procedura zakonom pred-
vi|ena i ne postoje nikakve nedo-
umice, tako da }e ceo ovaj proces
uvo|ewa upravqawa dokumentima
omogu}iti maksimalnu transpa-

rentnost, naro~ito u slu~aju pro-
cedura sprovo|ewa javnih nabav-
ki.

Mili{a Jovanovi} rukovodi-
lac kabineta generalnog direkto-
ra EMSa i predsednik komisije,
koja je inicirala ovaj projektni
zadatak, izjavio je da je EMS prvo
preduze}e u Srbiji koje }e imati
ovakav sistem upravqawa doku-
mentima i da }e biti dobar model
i primer drugima.

Nakon odr`ane prezentacije,
po reakciji prisutnih moglo se
primetiti da im se prezenatacija
dopala I ako bi se na osnovu pi-
tawa koja su postavqali moglo
ne{to zakqu~iti, projekat je de-
finitivno privukao pa`wu pri-
sutnih. 

Milo{ Toli} i Slobodan Ko-
tur imali su spremne odgovore na
sva pitawa.

Sr|an Stankovi}

PREZENTACIJA NA TEMU ELEKTRONSKOG UPRAVQAWA DOKUMENTIMA

EMS PRVI U SRBIJI UVODI DOKUMENT MENAXMENT
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E
lektromre`a Srbija je pred-
uze}e koje sprovodi veoma
ozbiqne investicije i ula-

gawa u podizawe prenosnih kapa-
citeta elektri~ne energije, jedna
od takvih velikih investicija je u
planu i u zapadnoj Srbiji, tim po-
vodom redakcija lista EMS obja-
vquje razgovor sa prof.dr Ne-
{om Miju{kovi}em.

Po re~ima gospodina Miju{ko-
vi}a projekat poznat pod nazivom
„Projekat zapadna Srbija“ ima za
ciq da zameni postoje}u 220 kV
naponsku mre`u u zapadnoj Srbiji
koja povezuje region Beograda sa
regionom Vaqeva i Hidrolektra-
nom Bajina Ba{ta, ali i sa revi-
zibilnom elektranom Bajina Ba-
{ta, na 400 kV naponskom nivou.

Dosada{wa mre`a je stara
preko 50 godina i to su 220 kV vo-
dovi. Osim toga sa stanovi{ta si-
gurnosti ovo podru~je je po oceni
stru~waka najkriti~nije u Srbiji.
Zbog toga je EMS krenuo u izradu
predstudije i studije izvodqivo-
sti, a finansira se sredstvima
EU, iz pristupnih fondova Evrop-
ske unije .

Strani konsuntanti su zavr{i-
li rad na predstudiji izvodqivo-
sti, a u toku je rad na studiji izvo-
dqivosti. Zavr{etak wenog rada
o~ekuje se krajem aprila.

Projekat je vrlo kompleksan
jer zahteva analiti~ke prora~u-
ne, mogu}nosti prenosa elektri~-
ne energije izme|u ovih regiona,
projekat predvi|a i anga`ovawe
stru~waka za visoko naponske da-
lekovode i transformatorske
stanice. Pored toga projekat de-
fini{e ekonomske analize
opravdanosti celog projekta i po-
red standradnih tehno-ekonom-
skih prora~una mora da obuhvati
i tr`i{ni aspekt na{eg preduze-
}a (EMS).

Predstudija izvodqivosti je
pokazala da na{e preduze}e pose-
duje dovoqno ekonomskih poten-
cijala da uredno servisira poten-

cijalno budu}i kredit finansij-
skih institucija, u onom obimu u
kome }e se na{e poslovodstvo
opredeliti da se kreditira ovaj
projekat.

Zbog toga je formirana radna
grupa iz na{eg preduze}a koja u
stru~nom smislu pokriva sve na-
vedene aspekte ovog projekta.

„Projekat zapadna Srbija“ po-
red osnovne namene se mo`e po-
smatrati kao deo budu}eg velikog
regionalnog projekta koji ima za
ciq da pove`e izvore elektri~-
ne energije u Rumuniji, Ukrajini i
na{oj zemqi, podmorskim kablom
koji bi trebalo da pove`e Crnu
Goru sa ju`nom Italijom.

Kapacitet tog podmorskog ka-
bla je 1000 megavata tako da je

neophodno izgraditi novu infra-
strukturu, a prvenstveno 400 kV
dalekovod u Crnoj Gori, a jednim
delom i u Bosni i Hercegovini. To
su delovi budu}eg regionalnog
projekta u koji se na{ projekat Za-
padna srbija skladno uklapa, jer
su na{i stru~waci vodili ra~una
i o regionalnim planovima razvi-
jawa prenosnih kapaciteta elek-
tri~ne energije.

Profesor Miju{kovi} smatra
da se otvara perspektiva da se
poja~a mre`a u pravcu Bajina Ba-
{ta- Kraqevo i eventualno daqe
prema Ni{u i Bugarskoj, a da bi
takva ulagawa dodatno oja~ala
prenosni sistem EMSa, kao i po-
ziciju na{eg preduze}a u regionu.

Sr|an Stankovi}

EMS U ZAPADNOJ SRBIJI PLANIRA NOVU 400 kV PRENOSNU MRE@U

PROJEKAT ZAPADNA SRBIJA
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I
zborna komisija
Sindikata EMS je,
na osnovu zapisni-

ka bira~kih odbora, utvr-
dila i objavila kona~ne
rezultate izbora za sve
sindikalne funkcije,
odr`anih 10. 12. 2010. go-
dine.

Za predsednika Sindi-
kata EMS izabran je Mi-
lovan Andri}, za pred-
sednike sindikata delo-
va preduze}a – ~lanove
Izvr{nog odbora: Nedeq-

ko Ogrizovi}, Vladimir
Smili}, Dragan Marjano-
vi}, Milovan Markovi},
Milomir Staji}, Zlato-
mir Dobrisavqevi}, Sa-
{a \or|evi}, Irena Pe-
jovski, Zvezdan Fi}o-
vi} i Jelena Bognar, a za
sindikalne poverenike –
~lanove Skup{tine: Ra-
domir Petrovi}, Aran-
|el Pr{i}, Radmilo La-
zarevi}, Zoran Milenti-
jevi}, Rade Ran|elovi},
Marijan Bo{kovi}, Mio-
drag Nikoli}, Aleksan-
dar Pavlovi}, Stanko
Simi}, Nenad Ra{kovi},
Vladimir \iki}, Jasmi-
na Miqani}-Guzina, Mi-
lan ^akaranovi}, Sr|an
Prica, Jovica ]ur~i},

Dragan Kova~evi}, Mi-
lo{ Marjanovi}, Qubo-
mir Stevanovi}, Milo{
Damwanovi}, Marija
[korni~ki, Petar Pe-
trovi}, Miroslav Simo-
vi}, Milo{ Milakovi},

Dejan Ivi}, Zorica Ra-
di~evi}, Nenad Mudri},
Vladimir Prvanovi},
Neboj{a Petkovi} i Ti-
homir Jovanovi}.

Izborna komisija
Sindikata EMS

P
etnaestog decembra 2010.
godine odr`ana je prva –
izborna Skup{tina Sindi-

kata EMS u novom sazivu. Usvojen
je izve{taj Izborne komisije o
sprovedenim izborima 10.12.
2010. godine. Verifikovani su
~etvorogodi{wi mandati za Mi-
lovana Andri}a, predsednika

Sindikata EMS, deset predsed-
nika sindikata delova preduze-
}a i izdvojenih privrednih dru-
{tava i dvadeset devet povere-
nika, kojima je Stojan Radak,
predsednik Izborne komisije
uru~io uverewa o izboru. ^lano-
ve Skup{tine je pozdravio dr
Milo{ Milankovi}, generalni

direktor i po`eleo im uspeh u
radu i nastavak dobre saradwe
sa Poslovodstvom, na korist
svih zaposlenih.

Jednoglasno su Izabrani Go-
ran Ikonov, Goran Lisi~i} i Zo-
ran Mili}evi}, ~lanovi Nadzor-
nog odbora, Nedeqko Ogrizovi}
zamenik predsednika Sindikata
EMS, Vladimir Smili}, sekre-
tar, Milomir Staji}, predsednik
Resora za razvoj, ekonomska pita-
wa, kolektivno ugovarawe, in-
formisawe i saradwu sa drugim
sindikatima, Sa{a \or|evi},
predsednik Resora za radnoprav-
nu za{titu, za{titu na radu i za-
{titu `ivotne sredine, Dragan
Marjanovi}, predsednik Resora
za socijalnu za{titu, standard,
sport, rekreaciju i kulturu, Zla-
tomir Dobrisavqevi}, wegov po-
mo}nik, Milovan Markovi},
predstavnik u organima vi{ih
sindikalnih centrala, Irena Pe-
jovski, predsednica Aktiva `ena
i Sne`ana Pavlovi}, predsedni-
ca Komisije fonda solidarnosti
EMS.

Zavr{eni izbori u Sindikatu EMS

Izborna Skup{tina Sindikata EMS
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P
ojava mobinga nije nova,
postoji u svim ekonomija-
ma, a kod savremenog po-

slovawa kod koga je stepen nesi-
gurnosti pove}an i gde je izra`e-
niji stres, ova pojava je sve pri-
sutnija.

Dono{ewem Zakona o spre~a-
vawu zlostavqawa na radu (Sl.
glasnik RS“ br.36/2010), stvorena
je pravna osnova za spre~avawe i
delimi~no uklawawe svih pojav-
nih oblika mobinga, kao izuzetno
{tetne pojave u svetu rada. Ovim
zakonom je odre|en pojam zlosta-
vqawa na radu i u vezi sa radom,
na slede}i na~in:

„Zlostavqawe u smislu ovog
Zakona, predstavqa svako aktiv-
no ili pasivno pona{awe prema
zaposlenom ili grupi zaposlenih,
kod poslodavca, koje se ponavqa,
a koje za ciq ima ili predstavqa
povredu dostojanstva, ugleda,
li~nog i profesionalnog integri-
teta, zdravqa, polo`aja zaposle-
nog i koje izaziva strah ili stva-
ra neprijateqsko, poni`avaju}e
ili uvredqivo okru`ewe, pogor-
{ava uslove rada ili dovodi do
toga da se zaposleni izoluje ili
navede da na sopstvenu inicijati-
vu raskine radni odnos, otka`e
ugovor o radu ili drugi ugovor.“

U JP EMS je uo~en zna~aj pre-
poznavawa, prevencije i spre~a-
vawa zlostavqawa na radu. ^i-
wenica je da je spre~avawe zlo-
stavqawa na radu zajedni~ki za-
datak i interes poslovodstva i
zaposlenih u preduze}u koji treba
da se re{ava stalnim unapre|i-
vawem socijalnog partnerstva,

zajedni~ke i permanentne eduka-
cije i na principima me|usobnog
razumevawa i saradwe. U okviru
programa edukacije i {to boqe
implementacije ovog zakona,
predstavnici Sindikata EMS, za-
posleni na poslovima bezbedno-
sti i zdravqa na radu i Centra za
qudske potencijale i op{te po-
slove prisustvovali su seminaru
„Implementacija Zakona o spre~a-
vawu zlostavqawa na radu“. Na
ovom seminaru, koji je odr`an u
oktobru 2010. god. u Visokoj stru-
kovnoj {koli za preduzetni{tvo,
prezentovane su i obra|ivane op-
{te teme koje se ti~u zakonske re-
gulative u oblasti spre~avawa
zlostavqawa na radu.

U novembru mesecu 2010. god.
odr`an je drugi seminar – „Kako
spre~iti mobing, uloga i odgovor-
nost posrednika“, koji predsta-
vqa nastavak obuke koja je zapo-
~eta u okviru prvog seminara. Na
seminaru je predstavqena neza-
visna i nepristrasna uloga po-
srednika, kao i poverewe koje
treba da u`iva posrednik od
strana u sporu. 

Pored pravne osnove za spre-
~avawe i delimi~no uklawawe
svih pojavnih oblika mobinga, po-
trebno je primeniti i op{te pra-
vilo, koje ka`e da tamo gde po-
stoji dobra radna atmosfera
nema mogu}nosti za pojavu mo-
binga.

IMPLEMENTACIJA ZAKONA
O SPRE^AVAWU ZLOSTAVQAWA NA RADU
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Specijalizacija zaposlenih

Sre}ne bo`i}ne i novogodi{we praznike

~itaocima, kolegama iz EMS-a i svim prijateqima

`eli redakcija lista

P
re godinu dana u JP „Elektromre`a Sr-
bije“ Centar za upravqawe qudskim re-
sursima je raspisao konkurs za specija-

lizaciju za pojedine radne profile. Predvi|e-
no je da polaznici nastavu za V stepen poha|aju
u ET[ „Stari grad“. Na oglas za poha|awe na-
stave iz Pogona prenosa „Beograd“ se javio 21
kandidat. Nastava je izvo|ena iz slede}ih
predmeta : Elektri~na merewa u energetici,
Organizacija rada i Osnove sistema kvaliteta,
Razvodna postrojewa, Elektroenergetski vodo-
vi, Za{tita elektroenergetskih vodova i Elek-
tri~ne ma{ine. Za predava~e su pored nastav-
nika iz ET[ anga`ovani i in`eweri iz Elek-
tromre`e Srbije Jovica Vidakovi} i Nenad
Trkuqa.

Ve}ini polaznika ovo je bilo ponovno sedawe u
davno zaboravqene klupe. Me|utim koliko je ovo
osve`avawe znawa bilo dobro prihva}eno mo`e
se uo~iti i po ~iwenici da je broj izostanaka sa
predavawa minimalan, odnosno da nisu dolazili
samo oni koji su u vreme predavawa bili u smeni.

Do zavr{etka {kolske godine prvoj grupi po-
laznika su ostala jo{ dva ispita (Elektri~ne
ma{ine i Praksa) i izrada zavr{nog rada kojim
}e obraditi neki segment svakodnevnog posla.

Potvrda ispravne orjentacije ka obrazovawu
zaposlenih se mo`e videti i u ~iwenici da se
za slede}i ciklus predavawa iz Direkcije za
upravqawe i Pogona prenosa „Beograd“ ve} pri-
javilo dvadesetak zainteresovanih radnika.

R.E.
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Insajderska informcija
Insajderskom informacijom

smatra se bilo koja informacija
koja nije javno obelodawena i koja
mo`e da zna~ajno uti~e na veliko-
prodajne cene. To bi, na primer,
moglo obuhvatiti podatke o pre-
kidima rada, odnosno problemi-
ma u elektranama, skladi{tima,
na gasovodima ili prenosnim mre-
`ama. To bi se tako|e odnosilo i
na interne informacije o ponudi
i potra`wi, predvi|awima, sta-
wu mre`a, interkonekcijama i
proizvodnim kapacitetima,

stvarnim tokovima, balansirawi-
ma i rezervnim kapacitetima.
Drugi razlog za istragu mo`e biti
u slu~aju ve{ta~kog podizawa ce-
na, odnosno kada one nusu oprav-
dane dostupnim podacima o tro-
{kovima proizvodwe, skladi{te-
wa, odnosno prenosa struje, ili
transporta gasa - o ~emu odlu~uje
regulator. Financial Times, ICIS
Heren

ACER objavquje uputstva
Novoformirana evropska

Agencija za saradwu energetskih

regulatora (ACER) }e objaviti
uputstva vezana za podatke koje su
kompanije du`ne da dostave. Te
podatke ACER }e mo}i da dosta-
vqa nacionalnim vlastima u slu-
~ajevima istra`ivawa eventual-
ne zloupotrebe polo`aja na tr`i-
{tu. Su{tina predloga je da EU, u
skladu sa nadnacionalnim nadle-
`nostima ACER, dobije mogu}nost
nadgledawa integriteta trgova-
wa koje se odvija izme|u vi{e ze-
maqa, {to je slu~aj za gro tran-
sakcija na berzama energenata.
Novi predlozi Evropske komisije
dobi}e snagu zakona kada ih usvo-
je Evropski parlament i Savet
EU, {to obi~no traje godinu dana.
ICIS Heren

Dogovor o projektu
Deset evropskih zemaqa po-

stigle su (3.decembra) dogovor o
30 milijardi evra te{kom projek-
tu gradwe visokonaponske dale-
kovodne mre`e ispod Severnog
mora, {to - prema tvrdwama pro-
motera ovog projekta - otvara
Evropi ve}i izvor energije nego
{to je to bliskoisto~ni naftni
potencijal. Mre`a treba da omo-
gu}i aktivirawe severnomorskog
potencijala energije vetra, koji
prema procenama evropske asosi-
jacije eolske energije (EWEA) mo-
`e Evropi do 2020. da doda 40GW
elektroenergetskih kapaciteta.
Ovaj dugo ~ekani projekat se sma-
tra najve}im korakom do stvara-
wa jedinstvenog evropskog tr`i-
{ta elektri~ne energije. Do sada
su ~lanice EU zasebno razvijale
projekte parkova vetrewa~a na
otvorenom moru, {to je ~esto do-
vodilo do rasipawa nepotro{e-
ne energije. Ministri energija
[vedske, Danske, Nema~ke, Ho-
landije, Luksemburga, Francuske,
V.Britanije, Irske, Norve{ke i
Belgije dogovorili su koordini-
rawe investicija u postavqawu
me|usobnih podmorskih preno-
snih konekcija, kao i radi ukla-
wawa prepreka u prekograni~-
nom prenosu elektri~ne energije.
EurActiv.

E
vropska unija je predlo`ila
mere kojim }e spre~iti trgo-
vawe i manipulaciju cenama

na bazi insajderskih informacija
na tr`i{tu elektri~ne energije i
prirodnog gasa unutar bloka 27 ze-
maqa ~lanica. Gunther Oettinger,
evropski komesar za energetiku,
je saop{tio da se novim merama
zahteva od trgovaca i elektroe-
nergetskih kompanija da dostave
regulatoru detaqne podatke o
wihovim trgova~kim i proizvod-
nim aktivnostima, prenosi Finan-
cial Times. Kompanije }e, konkret-

no, morati da dostave podatke o
svim obavqenim poslovima pro-
daje ili kupovine elektri~ne
energije ili gasa, kao i o zakupqe-
nim kapacitetima na prenosnim
mre`ama, odnosno gasovodima. U
protivnom, regulatori }e imati
pravo da zabrane te poslove. Re-
gulatori }e, u slu~aju sumwe da je
neki kupoprodajni posao obavqen
na bazi insajderske informacije,
imati pravo da upadom u kompani-
ju pregledaju svu elektronsku po-
{tu i snimke telefonskih razgo-
vora osumwi~ene firme.

ME\UNARODNA PANORAMA

Mere za spre~avawe trgovine
i manipulacija cenama
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Upostupku pripreme za sle-
de}e objavqivawe Deseto-
godi{weg plana razvoja

mre`e koje je planirano za jun
2012., ENTSO-E }e 10. januara od
9.30h do 16.00h odr`ati u Brise-
lu, u svojim prostorijama koje
se nalaze u Avenue de Corten-
bergh 100, 1000 Brussels otvore-
nu radionicu sa zainteresova-
nim stranama a centralna tema
bi}e mapa puta za DPRM u 2012 i
scenariji koji }e predstavqati
osnovu za analizu tr`i{ta i
mre`e u DPRM 2012. 

Tri stuba energetske politke
EU, t.j. sigurnost napajawa, odr-
`ivost i konkurentnost sr` su bu-
du}eg 2012 DPRM i PRI (Planova o
regionalnom investirawu). Raz-
vijeni scenario EU za ENTSO-E
202020 zasniva se na 22 nacional-
na akciona plana o obnovqivoj
energiji (NAPOE) (Malta nije obu-

hva}ena) koje su dr`ave ~lanice
EU do sada dostavile. 

Ova radionica predstavqa
va`an element otvorenog i tran-
parentnog procesa razrade Dese-
togodi{weg plana razvoja mre-
`e. Pozivaju se zainteresovane
strane da uzmu u~e{}e i da izra-
ze svoja gledi{ta o postupku i
pretpostavkama razrade DPRM.
Iskazane pretpostavke za paket
DPRM 2012 bi}e sumirane do
kraja januara 2011. u ENTSO-E-
ovom Izve{taju o perspektivama
scenarija i prognozi adekvatno-
sti.

Mole se zainteresovane stra-
ne da se do 5. januara 2011. prija-
ve za radionicu putem elektron-
ske po{te, navode}i puno ime i
prezime, kontakt podatke i orga-
nizaciju i to proslede na adresu
Thanh-Thanh Le Thi (thanh-thanh.
lethi@entsoe.eu).

Druga radionica o mapi puta
za Desetogodi{wi plan ENTSO-E
za razvoj mre`e (DPRM) u 2012.

i scenario za 2020

E NTSO-E-ov izve{taj o izg-
ledima za zimski period
koji je objavqen 1. decem-

bra pokazuje da se, generalno uzev,
ne o~ekuju zna~ajniji rizici tokom
zime 2011. i da su o~ekivawa da }e
se, ukoliko uslovi budu normal-
ni, ostvariti margina izme|u pro-
izvodwe i potreba za
elektri~nom energijom. Izve{taj
koji je sa~iwen od podataka o pro-
gnozi i analize koju su dostavili
svi evropski operateri prenos-
nog sistema, pokazuje da }e u
nekim zemqama i daqe postojati
uvoz tokom odre|enih perioda
zimske sezone (to su Finska i
Letonija u Balti~kom regionu, i
ve}ina dr`ava koja se nalaze u
jugoisto~nom regionu). Pod
odre|enim uslovima mo`e se
desiti da tokom decembra i janua-
ra uvoz bude neophodan kako bi se
zadovoqile potrebe potro{we
elektri~ne energije u Francuskoj. 

Pri ozbiqnim uslovima usled
niskih temperatura o~ekuje se da }e
margine biti mawe kada prenosni
sistemi budu pod pritiskom. Ova
stresna stawa navedena u prethod-
nom pasusu odnose se na periode s
vetrom i uticaj istih na prenosne
mre`e i interkonekcije izme|u
dr`ava. Tako|e i problemi za
vr{ne termoelektrane u uslovima
niskih temperatura, kao i smawewe
proizvodwe u nuklearnim ili elek-
tranama na fosilno gorivo zarad
po{tovawa ekolo{kih zahteva mogu
zna~iti ni`e proizvodne margine.
Imaju}i to u vidu, razvoj prenosne
mre`e i ja~awe mre`e u nekim
dr`avama unapredili su sigurnost
napajawa elektri~nom energijom u
odnosu na prethodne godine.

ENTSO-E }e ovaj izve{taj pred-
staviti na sastanku Odbora za
prekograni~ni prenos.

I
zve{taj ENTSO-E o analizi
letweg perioda bavi se
ovogodi{wim letwim peri-

odom uz osvrt na vremenske pri-
like koje su se desile i posledica
po elektroenergetski sistem u
pore|ewu sa prognozama za leto
koje su napravqene u junu 2010. 

[to se ti~e proizvodwe,
neraspolo`ivost nuklearnih
elektrana u nekim dr`avama
pove}alo je zavisnost of uvoza i
to vi{e nego {to je prognozirano.
Tehni~ke havarije, nevreme i
neo~ekivani doga|aji desili su se
a da nisu ugrozili adekvatnost

sistema i sigurnost sistema u
Evropi.

Osim u nordijskim zemqama gde
je pro{la zima bila bez zna~ajni-
jih padavina, povoqni uslovi za
hidroelektrane su generalno bili
o~ekivani za letwi period zbog
padavina koje su zabele`ene
tokom zimskog perioda.

Efekti ekonomske krize delu-
ju i u 2010. ali su neki pozitivni
signali, poput rasta potro{we
elektri~ne energije, zabele`eni
u dr`avama me|u kojima su i
Austrija, Italija i Slova~ka.

ENTSO-E je objavio
izve{taj o izgledima

za zimu 2010/2011

ENTSO-E je objavio
Izve{taj o analizi letweg perioda
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U
jednom romanu nema~kog nobe-
lovca Eriha Marije Remarka
jedan od likova ka`e: „Kod

starih Grka mi{qewe be{e vrlina.
Onda je postalo sre}a. Kasnije po-
stade bolest. Danas je zlo~in. Isto-
rija kulture – to je istorija patwe
onih koji su je stvorili“. U vremenu
poru{enih mnogih vrednosti, „ras-
prodaje ideala po sni`enim cena-
ma“, duboke erozije smisla, Remar-
kov pesimizam doista deluje sa-
svim na mestu.

Mr Radmilo M. Ivankovi} je
izabirao sasavim druga~iji moto i

s mnogo optimizma napisao kwigu
„Zapadnoevropska civilizacija i
weni stvaraoci – Kratak pregled
istorije nauke“. Odlu~io je da mo-
to kwige budu re~i ameri~kog fi-
lozofa Vila Duranta („Um caruje“,
„Ogwi{ta mudrosti“): „Istorija
sveta je zapravo istorija wenih
velikana“.

Me Ivankovi} je delo podelio u
~etiri dela koja korespondiraju
sa istorijskim etapama razvoja za-
padnoevropske civilizacije: an-
ti~ko doba (kolevka zapadnoe-
vropske civilizacije), sredwi
vek, po~etak i razvoj modernog do-
ba i 20. vek. Posledwi deo su pri-
lozi o pronalascima, doga|ajima,
izumima i va`nijim stvaraocima
civilizacije, ukqu~uju}i i dobit-
nike nagrade za fiziku od 1901.
do 2000. godine. Ivankovi}eva
kwiga zapravo je enciklopedisjki
konspekt, repetitorijum istorij-
skih me|a{a, koji su odredili na-
{u civilizaciju.

Mr Ivankovi} u uvodu ka`e:
„Posmatraju}i ovo delo kao jednu
celinu, pregled razvoja civiliza-
cije na na{im, evropskim prosto-
rima, zapazi}e se mnogi nedosta-
ci. Autor nije istori~ar, nije ni
filozof, ve} pripada drugoj stru-
ci. Iz tih razloga, izlo`ena mate-
rija je kompilacija iz mnogih izvo-
ra. Pi{~eva odgovornost le`i,
pre svega, u tome da li je dobro iz-
vr{io izbor materijala, zakqu~a-
ka specifi~nih stru~waka, itsl.“
Ve} tim iskazom, Ivankovi} se
elegantno ogradio od mogu}ih kri-

tika. Wima, ~ini se, ima mesta,
ali svakako nemaju kqu~ni zna~aj.

Moglo bi se raspravqati o poj-
movima civilizacija i kultura (i o
wihovom odnosu; dnejasna dinstink-
cija), o odnosu baze i nadgradwe, o
kulturnom kompleksu kao antitezi
„stihije neumitne nu`nosti“ (S. La-
zin), o „sferama qudske delatno-
sti“ (@or` Gurvi~). Moglo bi se
raspravqati i o u~e{}u svesnog i
nesvesnog, racionalnog i iracio-
nalnog u zapadnoevropskoj civili-
zaciji, ba{ kao i utisku o predomi-
naciji nau~nog u modernim vremeni-
ma. Selekcijom velikana koji re-
prezentuju po~etak i razvoj moder-
nog doba i 20. vek Ivankovi} done-
kle favorizuje ba{ ideju o predo-
minaciji nau~ne misli (posebno iz
domena „egzaktnih“ nauka) nad re-
zultatima drugih sfera qudske de-
latnosti. Mogle bi da ga demantuju
iracionalnost u ekonomskom, poli-
ti~kom i u ratovima, ali i popular-
na kultura i „popularna umetnost“.
S druge strane, mnoga velika imena
npr. fizike okre}u se filozofiji
nauke i filozofiji. Kona~no, di-
skutabilne su ~ak i tekovine i do-
brobiti modernih vremena.

Ipak, Ivankovi}eva kwiga nije
pretenciozna. Autor i nije imao name-
ru da se bavi filozofijom i sociolo-
gijom civilizacije i kulture. Wegovo
po{tovawe uzvi{enih umova i wiho-
vog doprinosa blagorodnijeg i duhov-
nijeg `ivota ve} je dovoqna preporu-
ka za mudro koncipiranu kwigu, koja
se sa zadovoqstvom ~ita i kojoj }e se
~italac ~esto vra}ati.

Kwigu je u, sklopu biblioteke
Popularna nauka, izdao Istra`iva-
~i centar ICNT.

P. Batini}
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Nova kwiga mr Radmila Ivankovi}a u izdawu biblio-

teke „Popularna nauka“

Zapadnoevropska civilizacija
i weni stvaraoci




